

Joint statement by Minister Ng and Minister van Klaveren

Canada and Chile share a strong trade and investment relationship centered around ensuring that sustainable and inclusive trade creates good jobs and benefits everyone.

Together, we are committed to developing and sustaining innovative, dynamic and green economies that allow small- and medium-sized businesses, particularly those owned by women, Indigenous peoples and under-represented groups, to benefit from global trade.

For over 25 years, our robust economic partnership has been rooted in common trust and confidence. Leading Canadian companies see Chile as a premier investment destination, making Canada the #1 foreign investor in Chile. Likewise, Chilean investments in mining, metallurgical, forestry, transportation, information technology, and tourism have increased. Since the signing of the Canada-Chile Free Trade Agreement (CCFTA), our bilateral merchandise trade has more than quadrupled to CAD\$3.0 Billion Canadian dollars in 2022, as our economies have continued to grow together. We are committed to strengthening and growing this relationship for years to come.

Recently, our relationship has expanded even further through significant collaboration on trade and investment. The Comprehensive and Progressive Agreement for Trans-Pacific Partnership (CPTPP) entered into force for Chile in February 2023, enhancing our strong and growing trade and investment partnership. We are working together in new areas such as facilitating digital trade and multi-party cooperation on a range of advanced technologies as laid out in the Digital Economy Partnership Agreement (DEPA), and encourage swift and comprehensive negotiations on Canada's accession to the Agreement.

Our partnership is rooted in common values. We strongly support the rules-based multilateral trading system, including at the World Trade Organization, and will advocate with other countries at APEC, the Organization for Economic Co-operation and Development (OECD), and other organizations to ensure respect for the rules based international order.

Our two nations share a commitment to advance gender equality and the empowerment of women and girls. We know that when everyone has access to equal rights and opportunities, we can build stronger, more peaceful, and prosperous societies. This is why Canada and Chile, alongside New Zealand and Mexico, are promoting a more progressive vision of trade through the Inclusive Trade Action Group (ITAG). It is vital that barriers and challenges faced by women in trade are removed through cooperation and innovation.

We are looking forward to the upcoming expansion of the Global Trade and Gender Agreement (GTAGA) to further increase women's participation in trade and ensure the economic empowerment of women. Over the past four years, we have furthered this shared commitment by implementing the Trade and Gender chapter of the CCFTA to ensure a gender perspective is incorporated into our strong trade partnership.

We believe ambitious climate action is necessary to continue to grow and prosper together. We share a commitment to using sustainable trade in partnership with businesses to reach global sustainable development commitments and net-zero emissions targets. Clean technology solutions drive transformative growth and create valuable, highly skilled and knowledge-based employment opportunities across our countries and economic sectors. Canada and Chile are both committed to further advancing our shared interests in clean technologies in support of our respective economies to achieve our mutual objectives.

Declaración conjunta entre la Ministra Ng y el Ministro van Klaveren

Chile y Canadá comparten una sólida relación tanto comercial como de inversión, centrada en asegurar que el comercio sostenible e inclusivo genere buenos empleos y beneficie a todos.

Juntos, estamos comprometidos con el desarrollo y el mantenimiento de economías innovadoras, dinámicas y verdes, que permitan a las pequeñas y medianas empresas, en particular aquellas de propiedad de mujeres, pueblos originarios y grupos sub-representados, beneficiarse del comercio mundial.

Durante más de 25 años, nuestra sólida asociación económica se ha basado en la confianza mutua. Llevando a las empresas canadienses a ver a Chile como un destino de inversión de primer nivel, haciendo de Canadá el primer inversionista extranjero en Chile. Asimismo, las inversiones chilenas en el sector minero, industria metalúrgica, industria forestal, transporte, tecnologías de la información y turismo se ha incrementado. Desde la firma del Acuerdo de Libre Comercio entre Canadá y Chile (TLC), nuestro comercio bilateral de mercancías se ha cuadruplicado a más de \$3.0 mil millones de dólares canadienses en 2022, ya que nuestras economías han seguido creciendo conjuntamente. Estamos comprometidos a fortalecer y hacer crecer esta relación en los años venideros.

Recientemente, nuestra relación se ha ampliado aún más a través de una importante colaboración en comercio e inversión. El Acuerdo Integral y Progresista de Asociación Transpacífico (CPTPP) entró en vigor para Chile en febrero de 2023, mejorando nuestra sólida y creciente asociación comercial y de inversión. Estamos trabajando conjuntamente en nuevas áreas, como la facilitación del comercio digital y la cooperación multilateral en una variedad de tecnologías avanzadas, conforme se establece en el Acuerdo de Asociación de Economía Digital (DEPA), alentando el

desarrollo de negociaciones rápidas e integrales para la adhesión de Canadá al referido Acuerdo.

Nuestra asociación se basa en valores comunes. Apoyamos firmemente el sistema de comercio multilateral basado en reglas, incluidas las que contempla la Organización Mundial del Comercio, y abogaremos con otros países de APEC, de la Organización para la Cooperación y el Desarrollo Económico (OCDE) y con otras organizaciones, a efecto de garantizar el respeto de las reglas internacionales basadas en el ordenamiento internacional.

Nuestras naciones comparten el compromiso de promover la igualdad de género y el empoderamiento de mujeres y niñas. Sabemos que cuando todos y todas tengan acceso a los mismos derechos y oportunidades, podremos construir sociedades más fuertes, pacíficas y prósperas. Es por eso que Chile y Canadá, junto con Nueva Zelanda y México, están promoviendo una visión más progresista del comercio a través del Grupo de Acción de Comercio Inclusivo (ITAG). Es vital que las barreras y los desafíos que enfrentan las mujeres en el comercio se eliminen a través de la cooperación y la innovación.

Esperamos la próxima expansión del Acuerdo Global de Comercio y Género (GTAGA) para aumentar aún más la participación de las mujeres en el comercio y garantizar el empoderamiento económico de las mujeres. En los últimos cuatro años, hemos desarrollado aún más este compromiso mediante la implementación del capítulo de Comercio y Género de nuestro tratado de Libre Comercio, para garantizar que se incorpore una perspectiva de género en nuestra sólida asociación comercial.

Creemos que una ambiciosa acción climática es necesaria para seguir creciendo y prosperando juntos. Compartimos el compromiso de utilizar el comercio sostenible en colaboración con las empresas para alcanzar los compromisos mundiales de desarrollo sostenible y los objetivos de emisiones netas cero. Las soluciones basadas en tecnologías limpias impulsan un crecimiento transformador y crean oportunidades de empleo valiosas, altamente cualificadas y basadas en el conocimiento en todos nuestros países y sectores económicos. Chile y Canadá están comprometidos a seguir avanzando en nuestros intereses compartidos en tecnologías limpias en apoyo de nuestras respectivas economías para lograr nuestros objetivos en común.